
3093 2/12 88: 3. beh. af f. 1.1. vedr. kommunal udligning m.v. 3094 

Forslag til lov om ændring af  lov om kommu- 
nal udligning og generelle tilskud til kommuner 
og amtskommuner. (Ændret opgørelse af  depo- 
nering vedrørende 1988, tilskud vedrørende ind- 
vandrere m.v.). 

Af indenrigsministeren (Thor Pedersen). 
(Fremsat 26/10 88. Første behandling 2/11 

88. Betænkning 24/11 88. Anden behandling 
29/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 104 stemmer (S, KF, SF, V, RV, 
CD, KRF og Steenholdt (Grønl.)) mod 14 (FP). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Tredje behandling af lovforslag nr. L 74: 
Forslag til lov om valg af  danske repræsentan- 

ter til Europa-Parlamentet (De Europæiske Fæl- 
lesskabers Forsamling). 

Af indenrigsministeren (Thor Pedersen). 
(Fremsat 26/10 88. Første behandling 2/11 

88. Betænkning 24/11 88. Anden behandling 
29/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 121 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Tredje behandling af lovforslag nr. L 20: 
Forslag til lov om Kort- og Matrikelstyrelsen. 
Af boligministeren (Agnete Laustsen). 
(Fremsat 5/10 88. Første behandling 12/10 

88. Betænkning 22/11 88. Anden behandling 
29/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 108 stemmer (S, KF, SF, V, RV, 
CD, KRF og Steenholdt (Grønl.)) mod 14 (FP). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Tredje behandling af lovforslag nr. L 21: 
Forslag til lov om ændring af lov om bygnings- 

og boligregistrering. (Samordning vedrørende 
stedbestemte oplysninger). 

Af boligministeren (Agnete Laustsen). 
(Fremsat 5/10 88. Første behandling 12/10 

88. Betænkning 22/11 88. Anden behandling 
29/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 121 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 



3095 2/12 88: 3. beh. af f. 1.1. om fastsættelse af licensafgifter vedr. Danmarks Radio 3096 

Den næste sag på dagsordenen var: 

6) Tredje behandling af lovforslag nr. L 85: 
Forslag til lov om fastsættelse af  licensafgifter 

vedrørende Danmarks Radio for finansåret 
1989. 

Af trafik- og kommunikationsministeren (H. 
P. Clausen). 

(Fremsat 9/11 88. Første behandling 17/11 
88. Betænkning 25/11 88. Anden behandling 
29/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Helge Mortensen (S): 
Jeg vil meddele, at Socialdemokratiet vil 

undlade at stemme ved tredje behandling. Det 
gør vi, fordi vi finder, at denne sag er et anlig- 
gende for Finansudvalget og ikke for Folketin- 
get. Vi finder ikke, det er rimeligt, at regeringen 
ved at bringe sagen ned i Folketinget faktisk 
undgår det flertal, der er for en stigning på 4 
pct., det vil sige 12 kr. på licensen for hvert 
halvår. 

Endelig finder vi, at regeringen modsætter 
sig en rimelig og også nødvendig forhøjelse af 
Danmarks Radios licens, hvis Danmarks Ra- 
dios aktivitetsniveau skal holdes. Derfor undla- 
der vi at stemme. 

Duetoft (CD): 
I denne sag har CD den holdning, at 2 pct. er 

bedre end nul, og derfor vil vi stemme for for- 
slaget om 2 pct., selv om vi stadig væk mener, at 
4 pct. ville være det rigtige. 

Men jeg har i denne forbindelse et spørgsmål 
til ministeren. Danmarks Radios direktion har i 
går udsendt et brev til alle Danmarks Radios 
medarbejdere, som de modtager her til morgen, 
og hvor direktionen har nævnt en række spare- 
forslag. Blandt de ti spareforslag, der er, er der 
forslag om fjernelse af undervisningsafdelin- 
gen, af tv-transmission af gudstjenester, af kort- 
bølgesenderens radioudsendelser og af tekst- 
tv. Der er 6 andre forslag, men de nævnte er de 
fire første. Jeg vil gerne spørge kommunika- 
tionsministeren, om han er tilhænger af bruger- 
betaling på dette område, for jeg går da ud fra, 

at kommunikationsministeren nu vil forsøge at 
få undervisningsministeren til at betale under- 
visningsafdelingens udsendelser i Danmarks 
Radio, sådan at denne meget vigtige funktion 
kan fortsætte. Jeg går ud fra, at kirkeministeren 
er interesseret i tv-transmissioner af gudstjene- 
sterne, sådan at der vel også er nogle penge at 
hente dér. Jeg kan ikke forstå, at man vil opret- 
holde en kortbølgesender, sådan som det ligger 
i forslaget, når der ikke er nogen udsendelser at 
sende. Her må industriministeren vel være in- 
teresseret. Hvad angår tekst-tv, må kommuni- 
kationsministeren vel selv være interesseret, for 
der bringes mange vigtige oplysninger. Jeg vil 
godt bede om en bekræftelse fra kommunika- 
tionsministeren af, at han ikke er modstander 
af brugerbetaling, og at man naturligvis vil se 
positivt på, at Danmarks Radios opgaver på 
disse områder kan blive videreført, men selvføl- 
gelig så med penge udefra. 

Ole Bernt Henriksen (KF): 
Jeg vil til den socialdemokratiske ordfører 

bare sige, at vi nok skal huske på, at Folketinget 
stadig er den øverste myndighed her i landet, 
og at der vel aldrig kan være noget beklageligt i, 
at Folketinget afgør en sag. Det modsatte har 
tidligere været beklageligt. 

Trafik- og kommunikationsministeren (H. P. 
Clausen): 

Til hr. Duetoft skal jeg principielt og generelt 
sige, at jeg er tilhænger af brugerbetaling i prin- 
cippet. Hvordan Danmarks Radio vil tilrette- 
lægge sin aktivitet inden for det budgetramme- 
mønster, som nu kan meddeles Danmarks Ra- 
dio, må imidlertid være et spørgsmål om Dan- 
marks Radios dispositioner, og det må vi se på 
punkt for punkt. Jeg er såmænd ikke så sikker 
på, at undervisningsministeren er så farlig op- 
taget af, om uddannelsesudsendelserne går ud 
eller ikke, men det må vi tage, efterhånden som 
det udmøntes. 

(Kort bemærkning). 

Helge Mortensen (S): 
Efter trafik- og kommunikationsministerens 

svar vil jeg sætte meget pris på, om undervis- 
ningsministeren kunne sige til Folketinget, at 
han ville være parat til at betale for undervis- 
ningsafdelingens aktiviteter i Danmarks Radio, 
hvis de skæres væk på grund af licensen. 


